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اندیشه - اقتصادی

اقتصادی 

گمار:  سمیرا   - اندیشــه  گروه  سپهرغرب، 
معــاون نهاد رهبری دانشــگاه ملایر گفت: دو 
مفهوم علائم و شــرایط ظهور بــا هم متفاوت 
است و بیش از شرایط ظهور به علائم پرداخته 

می شود که بعضاً اهمیتی هم ندارد.
»فراگیــری این بیماری از نشــانه های ظهور امام 
زمان )عج( اســت«، »در روایــات آمده مرگ عبدالله 
نشــانه ظهور اســت«، »می بینی دنیا را ظلم و فساد 
گرفته؟ این ها همه نشانه ظهور امام زمان )عج( است« 

و...
شاید شــما هم این جملات را بســیار شنیده اید 
یا حتی خــود نیز ناقل این جمــلات بوده اید که در 
رویدادهــای اجتماعی و تحولات سیاســی بر زبان ها 
جاری می شود و خبر از ظهور می دهد! به دیگر بیان، 
به محض اینکه اتفاقی در گوشه ای از دنیا اتفاق میفتد 
عده ای به تکاپو میفتند تا این اتفاقات را به ظهور ربط 
دهنــد و پس از مدتی که آب ها از آســیاب میفتد و 
نشانه ها درســت از آب درنمی آیند ناامیدی بر برخی 
از مردم چیره می شــود که آیا واقعاً این روایات غلط 
اســت؟ یا اینکه دیگر باید چه اتفاقاتی بیفتد تا زمینه 

ظهور فراهم شود؟
بگذریم از اینکه عده ای در این میان با بازارگرمی 
دکان راه می اندازند، از جهل مردم سوءاستفاده کرده 

و احساسات مردم را به بازی می گیرند.
با این تفاســیر آنچه در ادامه سلسله گزارش های 
»پرونده مهدویت« و در این شماره واکاوی می کنیم؛ 
تبیین »علائم و شــرایط ظهور« است. تفاوت این دو 
مؤلفه، اینکه کدام یک زمینه ظهور را فراهم می کند و 
نقــش ما در این میان برای آمدن مهدی موعود )عج( 
چیست؟ از سؤالاتی است که در این گزارش به آن ها 

پاسخ خواهیم پرداخت.
آنچه می خوانید گفت وگوی خبرنگار سپهرغرب با 
معاون نهاد رهبری دانشــگاه ملایر و مؤلف و محقق 

حوزه مهدویت در این خصوص است؛
     وظیفه ما ایجاد شــرایط است نه توجه 

به علائم!
ابتدای  در  حجت الاسلام والمسلمین سعید شیری 
ســخنان خود به شــرح تفاوت های میــان »علائم و 
شــرایط« ظهور پرداخته و گفت: شرایط ظهور بحث 
بســیار مهمی در مهدویت بوده و در روایات بر ایجاد 
این شرایط بســیار تأکید شده و وظیفه ما ایجاد این 
شرایط است؛ اما متأسفانه در این زمینه کم کاری شده 
و در مورد علائم ظهور که چندان اهمیتی هم ندارد و 
ما هم وظیفه ای در قبال ایجاد یا عدم ایجاد آن نداریم 

سخن ها گفته شده است.
     علائم ظهور با علائم قیامت و آخرالزمان 

کاملًا متفاوت است!
وی تصریــح کرد: علائم ظهور بــا علائم قیامت و 
آخرالزمان کاملًا متفاوت اســت و گاهی حتی در بین 
خواص هم این ســه مورد با هم یکی گرفته می شود! 
در حالی که آخرالزمان در ادبیات روایت یعنی آینده؛ 
مثلًا در کتاب های زرتشــتی داریم پیامبر آخرالزمان 
در کوه های مکه پدیدار خواهد شــد، )پیامبر اسلام را 
پیامبــر آخرالزمان می دانند( چون آخرالزمان یک امر 

نسبی است؛ به این بیان که نسبت به هزار سال قبل، 
الان آخرالزمان اســت و نسبت به هزار سال بعد الان 

وسط الزمان است.
معــاون نهاد رهبری دانشــگاه ملایــر ادامه داد: 
از حضــرت رســول )ص( روایت هایی نقل شــده که 
می فرماید، در آخرالزمان این اتفاق میفتد و می بینیم 
در زمــان بنی عبــاس آن اتفــاق افتاده یــا در زمان 
بنی امیه؛ بنابرایــن توضیح هر روایتــی که در مورد 
آخرالزمان است نظیر اینکه دنیا پر از ظلم می شود یا 
مســاجد خلوت می شود و... بعد از زمان پیامبر )ص(، 
امیرالمؤمنین )ع( و امام حســن )ع( و امام حســین 
)ع( اتفــاق میفتند، این تعبیر به معنای اتفاق افتادن 
حوادث مذکور در عصر ظهور نیست، بنابراین خیلی ها 
این موضوع را اشــتباه می گیرند و دنبال اتفاق افتادن 
آن ها هســتند تا محقق شده و ظهور اتفاق بیفتد، در 
حالــی که این اتفاقات مربوط به آخرالزمان اســت و 

ربطی به ظهور ندارد.
     برخی از علائم مربوط به قیامت است و 

ربطی به ظهور ندارد
حجت الاسلام شیری تصریح کرد: نکته بعدی این 
اســت که برخی از علائم مربوط به قیامت اســت و 
ربطی به ظهور ندارد! مثل طلوع خورشید از مغرب که 
در روایت آمده، برخی این روایت را تطبیق داده اند که 
منظور از خورشــید امام خمینی )ره( بود که از غرب 
یعنی نوفل لوشــاتو به ایران آمــد پس ظهور در حال 
اتفاق افتادن اســت در صورتی که این مسئله ربطی 
به ظهور ندارد و روایت بر خورشــید اشاره می کند نه 

چیز دیگر.
وی بیان کرد: این روایت در کنار سایر روایت هایی 
کــه بر وقوع قیامت اشــاره دارد و در آیات قرآن هم 
آمده نظیر متلاشــی شــدن کوه هــا و... دال بر وقوع 
قیامت اســت نه ظهور که متأســفانه اشتباه برداشت 

شده است.
     یک اشتباه رایج

مؤلف کتاب  »منجی گرایی در عرفان های نوظهور« 
اضافه کرد: با این اوصاف اگرچه روایت های غلطی در 
مورد علائم ظهور واردشده اما روایت های صحیح هم 
وجود دارد اما محدود اســت؛ اشــتباه رایجی در بین 
مردم اســت که همه فکــر می کنند علائم ظهور قبل 
از ظهــور اتفاق میفتد در حالــی که علائم ظهور بعد 
از ظهور اتفاق خواهنــد افتاد چون بین ظهور و قیام 
فاصله است. مثل وجود مقدس پیامبر اکرم )ص( که 
به پیامبری مبعوث شــدند اما همان موقع نجنگیدند 
بلکه ســه سال دعوت مخفی بود و بعد دعوت علنی و 

بعد هم در نهایت جنگ هایی رخ داد.
ظهور و قیام متفاوت است

حجت الاســلام شیری تأکید کرد: در روایت داریم 
وقتی حضــرت مهدی )عج( ظهور کنند ابتدا با مردم 
اتمام حجت می کنند، ســفیران خود را به سراسر دنیا 
می فرســتند، یاران گرد هم می آیند و بعد هم جنگ 

محدودی در یک منطقه جغرافیایی رخ خواهد داد.
وی بــا اشــاره به روایتــی در ایــن زمینه گفت: 
محتمل ترین روایت مربوط به »ظهور« این اســت که 
روز جمعــه مصادف با 23 رمضان ظهور اتفاق خواهد 
افتاد و محتمل ترین روز برای »قیام« عاشــورا است و 

این نشان می دهد قیام و ظهور باهم تفاوت دارند.
معمولا قیام را به معنای ظهور می آورند!

این پژوهشگر حوزه مهدویت با بیان اینکه علائم به 
چه چیزهایی اطلاق می شــود، تصریح کرد: در روایت 
داریم خمس علامات قبل قیام القائم من المحتوم؛ پنج 
علامت قبل از قیام حتمی اســت، ازآنجایی که چون 
مترجمین تخصصی در مهدویت نداشته و در ادبیات 
عرب تخصص دارنــد، معمولاً قیام را به معنای ظهور 
می آورند! در خیلی از کتاب ها این مســئله باعث شده 
مــردم گمان کنند این علائم »قبــل از ظهور« اتفاق 

میفتد در حالی که گفته اند »قبل از قیام« و این مقوله 
همان طور که عرض کردم با ظهور متفاوت است.

حجت الاسلام شــیری افزود: این یک چیز معقول 
و عادی اســت که علامت بعد از معلول اســت، فرض 
کنید کسی دچار بیماری شده در این صورت علامت 
بیماری هم بعد از ابتلا خود را نشان می دهد؛ بنابراین 

در هر رابطه علی اول بایستی علت و شرط بیاید.
     علائم ظهور چه فایده ای دارد؟

وی با طرح این سوال که علائم ظهور چه فایده ای 
دارد؟ تصریح کرد: این علائم جنبه کاشــفیت دارد و 
ما کشــف می کنیم کســی که ظهور کرده واقعاً امام 
مهدی )عج( اســت. فرض کنید این هفته جمعه یک 
نفر آمد و ادعــا کرد من مهدی ام اگر علامات موجود 
باشــند صحت ادعای او اثبات می شــود؛ مثلًا یکی از 
علامات بعد از ظهور اســت کــه جبرئیل ندا می دهد 
به یاری حضرت بشــتابید. اگر علائم به وقوع پیوست 
متوجه می شویم که مدعی راست گفته اما در غیر این 
صورت ادعای او اعتباری نخواهد داشــت و او مدعی 

دروغین خواهد بود.
مؤلف کتاب »عهد انتظار« یــادآوری کرد: وجود 
علامت هیچ تأثیــری در اتفاق افتــادن ظهور ندارد 

و این نکتــه را باید دقت کرد، اما شــرایط بالعکس، 
مقدمات ظهور را فراهم می کند و اگر آن ها نباشــند 

ظهوری اتفاق نمی افتد.
     چه شــرایطی باعث اتفاق و تعجیل در 

ظهور می شود؟
حجت الاسلام شیری با اشــاره به اهمیت شرایط 
ظهور تأکید کرد: روایت های متفاوتی داریم خاصه از 
حضرت صادق علیه السلام که فرموده اند هر حکومتی 
در هرجایی بخواهد اتفاق بیفتد به چهار رکن اساسی 
نیــاز دارد و اگر این چهار رکن نباشــد حکومت دایر 
نمی شود؛ نخســت حاکم، دو یاران و کارگزاران، سه 
قانون و چهارم خواســت مردم. در همه جا همین طور 
است از همین مصاحبه بگیرید تا انقلاب اسلامی، لذا 
ظهور حضرت هم بر این اصل استوار است و باید این 

چهار شرط پدید آید.
وی یادآوری کرد: دو مورد از شرایط مذکور را خدا 
آماده کرده؛ نخست حاکم و دیگری قانون، حاکمی که 
به راه های آسمان و زمین دسترسی دارد، خیر دنیا و 
آخرت بشــر را می داند، آشنا به احکام دین و قرآن و 
اســلام بوده، در واقع او منتظر ماست و کسی نیست 
جز مهدی )عج( لذا نیاز اســت مــا کاری کنیم تا او 
بیاید و دیگری هم قانون که در آخرین کتاب آسمانی 
یعنی قرآن همه راه های سعادت دنیوی و اخروی بشر 

در آن آمده است.
این اســتاد دانشــگاه اعلام کرد: امــا دو مورد از 
شرایط بر عهده ماست؛ نخســت وجود یار و کارگزار 
برای حضرت مهدی )عج( و دیگری خواست مردم به 
این معنا که با شناساندن حضرت به دنیا برای حضرت 
کادرســازی کنیم؛ اینکه برخــی می گویند دنیا پر از 
ظلم می شــود و مهدی )عج( می آید این طور نیست! 
بلکه باید نیروهایی برای یاری حضرت باشند. قرار بر 
فساد و ظلم باشــد که همان فساد و ظلم و در خطر 
بودن جان حضرت باعث شــد ایشان از نظرها غایب 
شــود لذا باید ببینیم یاران حضرت چه ویژگی هایی 

دارند و ما هم بر مسلک آنان پیش برویم.
حجت الاسلام شــیری با بیان اینکه یاران حضرت 
مهدی حلقه هــای مختلفی دارد، ابراز کرد: این یاران 
شامل »اوتاد« است که چهار نفرند، »موالی« 30 نفر، 
»ابدال« 40 نفر، »اصحــاب« 313 نفر، »انصار« 10 
هزار نفر و »شیعیان« که خیلی بیشترند که هر کدام 

صفات و ویژگی های خود را دارند.
وی اذعان کرد: این اشــتباه اســت که می گویند 
یــاران حضرت 313 نفر هســتند و بــه محض پای 
کار بودن این 313 نفــر حضرت ظهور می کند! فقط 

انصار 10 هزار نفرند و امام صادق علیه السلام فرموده 
مهدی ظهــور نمی کند مگر اینکه انصار تعدادشــان 
تکمیل شود و وقتی سوال می کنند حضرت در پاسخ 
می فرمایند تعداد آن ها 10 هزار نفر است. لذا دقت در 
سیره و سبک زندگی و صفات این افراد می تواند برای 

ما مفید بوده و منجر به کادرسازی شود.
این محقق برجســته حــوزه مهدویت عنوان کرد: 
شرط آخر هم که بایســتی ما آماده کنیم »خواست 
مردم« است؛ به این معنا که کاری کنیم تا مردم دنیا 
حضرت مهدی )عج( را آن طور که هســت بشناسند 
نــه آن طور که هالیوود، اســرائیلیات و روایات جعلی 
می گویند، اگر حضرت را آن گونه که اســت به مردم 
بشناسانیم آن ها وجود مبارک مهدی موعود )عج( را 
می خواهند چون تشنه عدالت هستند و فطرتاً عدالت 
را دوست دارند، مانند بسیاری از مردمی که در اقصی 
نقاط ایران حتی امام خمینی )ره( را از نزدیک ندیده، 
اما عاشــق او شــده بودند، در مورد مهدی )عج( هم 
همیــن طور اســت و باید کاری کنیم تــا مردم دنیا 

ایشان را بشناسند.
حجت الاسلام شیری خاطرنشان کرد: در روایتی از 
حضرت صادق علیه الســلام آمده است که 6 ماه قبل 
از ظهور حضرت مهدی علیه الســلام اســم ایشان در 
سراســر دنیا بر سر زبان ها خواهد افتاد؛ لذا این موارد 
و جهانی شــدن نام مهدی )عج( نشانه ظهور است نه 
همه گیر شدن یک بیماری! که برخی تا ویروس کرونا 
آمد گفتند دنیــا را بیماری گرفته پس ظهور نزدیک 
اســت! شأن حضرت مهدی )عج( بســیار بالاتر از آن 
اســت که ظهور ایشان منوط به شــیوع یک بیماری 

باشد.
     چه کنیــم مردم دنیا امــام زمان را 

بشناسند و بخواهند؟
وی به این نکته نیز تأکید و اشــاره کرد: هرکسی 
می توانــد فضائل حضرت را به نوعی به گوش جهانیان 
برســاند، هر کس بــا هر هنری که دارد؛ اگر کســی 
می تواند یک شــعر بگوید، کســی می تواند مراسمی 
بگیرد، کتاب ترجمه کند، فیلم بســازد، کتاب بخرد 
و توزیع کند. همــه ما می توانیم هر کاری که در حد 
توانمان است را برای شناساندن حضرت انجام دهیم.

شهید بابانمازی و سه شنبه های مهدوی
ایــن مترجــم و مؤلف کتــب حــوزه مهدویت با 
اشاره به طرح سه شــنبه های مهدوی گفت: ما نباید 
خودمان را دســت کم بگیریم، ایــن طرح با اقدام دو 
جــوان جهادی که دغدغه یاد و نــام حضرت مهدی 
)عج( را داشــتند شروع شد؛ شهید بابانمازی با توزیع 
شربت در یکی از مناطق تهران تصمیم گرفت نام امام 
زمان )عج( بر ســر زبان ها جاری شود و بعدازاینکه او 
در اردوی جهادی به شــهادت رسید دوستانش و در 
نهایت در پنج هزار نقطه از ایران و حتی کشور عراق 
این راه و مسیر ادامه داشت؛ در حال حاضر هم شاهد 
این هســتیم که بدون هیچ بودجــه خاصی از نهاد یا 
دستگاه ویژه ای یک حرکت بزرگ مردمی به نام امام 
زمان )عج( در حال انجام است؛ هیچ وقت خودمان را 
دست کم نگیریم و برای آمدن مهدی موعود )عج( در 

حدی که می توانیم قدم برداریم.

دلاروبورسرویکداماعدادبهتعادلمیرسند
چراباوجودکاهشقیمتارزقیمتکالاهاکمنمیشود؟

ســپهرغرب، گروه اقتصادی: استاد اقتصاد 
دانشگاه تهران با تأکید بر اینکه قیمت واقعی و 
بنیادی دلار براساس مطالعات انجام شده حوالی 
20 هزار تومان است، گفت:  صادرکنندگان، روی 
تنزیــل ارز مقاومت می کننــد و اجازه کاهش 

نمی دهند.
این روزها به واسطه ریزش چند هزار تومانی دلار، 
بازار شایعات و تحلیل ها در مورد آینده قیمت  در بازار 
ســهام، خودرو، طلا و ارز داغ اســت به همین علت 
هیجان و اثرات روانی آن را به وضوح می توان در این 

بازارها و ریزش قیمت ها مشاهده کرد.
علاوه بر آن میــزان تأثیر کاهش دلار روی قیمت 
کالا و خدمات مصرفی مردم بســیار با اهمیت است. 
بــرای پیش بینــی وضعیت نــرخ ارز و تأثیر آن روی 
متغیرهــای اقتصادی و بازارهای گوناگون به ســراغ 

استاد اقتصاد دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران رفتیم.
تیمور رحمانی براساس مطالعات انجام شده معتقد 
اســت که رســیدن دلار به 11 تا 12 هزار تومان را 
نشدنی می داند و می گوید صادرکنندگان انحصاری در 
ســامانه نیما که قدرتشان کم هم نیست اجازه ریزش 
قیمــت ارز را نمی دهنــد و از طرفــی جهش قیمت 
مســکن و ســهام نیز با واقعیت ها و منطق اقتصادی 

نیز هم خوان نیست.
از وی درباره امکان کاهش قیمت کالاها و خدمات 
پس از کاهش قیمت ارز هم پرســیدیم. این پرسشی 
بود که مخاطبان فارس با ثبت سوژه »چرا قیمت ها با 
افت قیمت دلار کاهش نمی یابد؟« در ســامانه فارس 

من طرح کرده بودند.
مشروح این گفت وگو بدین شرح است:

با توجه به روند کاهشی قیمت ارز در روزهای اخیر 
مردم انتظار دارند که آثار آن را در کاهش قیمت کالا 
و خدمات مشــاهده کنند. گفته می شود در بازارهای 
مختلف مانند بازار خودرو همه فروشــنده شــدند یا 
منتظر هســتند که چه زمانی شرایط قیمت ها تثبیت 
می شود. آیا این انتظار صحیح است؟ رابطه قیمت ارز 

با قیمت کالاها و دارایی را چگونه ارزیابی می کنید؟
فکر نمی کنم نرخ ارز جا داشــته باشــد که خیلی 
پاییــن بیاید. بر اســاس مبانی و بنیادهــای اقتصاد 
جــای چندانی بــرای پایین آمدن نــدارد. در حالت 
خوش بینانه حوالی 20 هزار تومان می تواند باشــد. بر 
اســاس مطالعات خودم و دانشجویانم همین حدود را 
متصور هســتیم. تفاوت میان قیمت کالا و دارایی ها 
وجود دارد. در سال 99 به دلیل شدید بودن انتظارات 
تورمی، بســیاری فکر می کردند تحت فشار تحریم ها 
کشور دچار بن بســت می شود و به ناچار به چاپ پول 
برای گذرانــدن امورات روزمــره روی خواهند آورد. 
متناســب با این نگاه و انتظارات شدید تورمی، قیمت 
دارایی ها از حد نرمال و طبیعی و بنیادی اقتصاد بالاتر 
رفت. خودرو نیز جنس دارایی به خود گرفت و قیمت 
آن وحشــتناک بالا رفت. به همیــن دلیل بود که از 
حالت کالا خارج شد و جنس دارایی پیدا کرد. بعضی 
حتی فکر می کردند پایه پولی و نقدینگی به ســمت 

100 درصد برود. کســی تصور رشــدهای معمولی و 
اندکی بالاتر از آن را نداشت و فکر می کردند از کنترل 

خارج می شود.
بعد معلوم شــد که این خبرها نیست و انتظارات 
تورمی زیــاد از حد بدبینانه بوده اســت. قاعدتاً باید 
قیمت ها برمی گشت و تعدیل می شد. همین اتفاق هم 
افتاد. اگر دقت کنید قیمت همه دارایی ها با چاشــنی 
انتخابات  امریکا همراه شــده و باعث کاهش قیمت ها 
شد؛ اما هنوز قیمت کالاها خود را با ارز تعدیل نکرده 
و قیمت خدمات به نسبت به دارایی ها رشد پیدا نکرد.
واقعیت این اســت که اکنون قیمت دارایی ها افت 
پیداکرده اما نباید انتظار داشــت سطح قیمت کالا و 
خدمات کاهشی شود، چون افزایش آن ها قابل توجه 

و منطبق با رشد ارز نبوده است.
مسئله دوم در این باره مسئله چسبندگی قیمت ها 
اســت. باید توجه کرد که نباید انتظار کاهش قیمت 
کالاها را داشت؛ اما شاید برخی کالاهایی که مستقیم 
با ارز ارتباط دارند مقداری از قیمت آن ها کاسته شود.
این روزها قیمت ارز در بازار حدود 21 تا 23 هزار 
تومان نوسان می کند. از طرفی در سامانه نیما قیمت 
دلار همچنان روی 25 هزار تومان باقی مانده اســت. 
چرا این نرخ، خود را با بازار هماهنگ نمی کند؟ نکته 
دیگر اینکه صــادرات غیرنفتی خود را با دلار 2500 
تومانــی تنظیم کرده و اگر قیمت دلار پایین بیاید آیا 
شــاهد افت صادرات خواهیم بود یا وضعیت تغییری 

نخواهد کرد؟
در رابطــه با اینکه چرا قیمت ارز در ســامانه نیما 
واکنش نشان نداده اســت، باید گفت شرایط بازارها 
بــا هم متفاوت اســت. در بــازار اســکناس، عده ای 
می خواهند قدرت خرید خود را حفظ کنند و شرایط 
آن با سامانه نیما متفاوت است. نیما شکل بازار ندارد 
و بیشتر سامانه اســت که صادرکننده و واردکننده با 

هم سروکار دارند.
بــه خاطر این کــه صادرکننــدگان اصلی قدرت 
انحصاری دارند در مقابل کاهــش نرخ دلار مقاومت 
می کنند. چون در نیما بازار رقابتی نیست این امکان 
وجود دارد کــه قیمت دلار پایین نیایــد. البته عدم 
اطمینان نیز از شــرایط کنونی وجود دارد و زود است 
بگوییم قمیت آن کاهشــی شــود. از طرفی خریدار 
ارز برای واردات کالا نمی تواند از بازار اســکناس نیاز 
خود را تأمین کند به خاطر مشــکلات نقل وانتقال و 
هزینه های جانبی که به آن مترتب است؛ بنابراین وارد 
کننده نیاز خود را از طریق سامانه نیما تأمین می کند. 
در مقیــاس تأمین ارز کلان مثل دو میلیون دلار اگر 
واردکننده بخواهد از بازار اســکناس جمع کند جابجا 
کردن آن دشوار است در حقیقت این بازارها تفکیک 
شده اند و خریداران و فروشندگان آن نمی توانند این 
دو را جایگزین هم کننــد. صادرکنندگانی که قدرت 
انحصاری دارنــد احتمال این را می دهند که با آمدن 
رئیس جمهور جدید آمریکا ممکن است خبری نباشد 
و بعــد از افتتاح اولیه ارز ناشــی از انتظارات مجدداً 

قیمت ها بازگردد.

این دیدگاه که با حضور بایدن در آمریکا هم اتفاق 
خاصی در مورد کاهش نــرخ دلار رخ ندهد و قیمت 

بالا برود، چقدر محتمل است؟
بله؛ دور از ذهن نیســت. ما با سیاسیون در ارتباط 

نیستیم و باید شرایط پیش رو را بررسی کرد.
بــا حضور تیم جدید در آمریــکا احتمال دارد که 
شــاهد ریزش قیمت دلار باشــیم؟ چه عواملی باعث 
شده پیش از اتفاقات جدید ناشی از انتخابات آمریکا، 

قیمت ارز در بازار ریزشی شود؟
قیمــت همه دارایی ها از جمله دلار بیش از ارزش 
واقعــی بالا رفته بود. در حال حاضر به دلیل ترســیم 
آینده بهتر، مبانی این قیمت های جهش یافته، سست 

شده و تعدیل آن چیز عجیبی نیست.
آیا در نقشــه ارزی کشــور و یا صادرات غیرنفتی، 
صادرات نفتی و بازگشــت دلارهای بلوکه شده اتفاقی 
افتاده یا راه جدیدی برای دسترسی به ارزهای خارج 

از کشور باز شده است؟
ترامپ فرد کله شقی بود و همه دنیا این مسئله را 
دید. در شــرایط کنونی، مقداری دسترسی به ارزهای 
خارج از کشور بیشتر و بهتر شده است. به نظرم دلیل 
اصلی مســئله انتظارات بود که فضــا در حال حاضر 
تغییر کرده و دسترســی به منابع بیشــتر شده البته 
تولید و فروش نفت نیز نســبت بــه قبل بهبود یافته 

است.
رســیدن قیمت دلار به 33 و 35 هزار تومان نرخ 
واقعی و بنیــادی نبود؛ بنابرایــن از نرخ های کنونی 
تعجبی نداریم. چون دانشجویان اقتصاد روی نرخ های 
بنیــادی با رانت منابع طبیعی و بدون آن، مطالعات و 
برآورد دارند. حداقل قیمت واقعی در شــرایط کنونی 
20 تا 22 هزار تومان پیش بینی می شــود. این نرخ ها 

ربطی به اینکه بانک مرکزی چه می خواهد، ندارد بلکه 
مطالعات است.

با این اوصــاف انتظار قیمت پایین تــر را نداریم. 
عواملی ماننــد انتظارات، بهبود دسترســی به منابع 
و شرایط سیاســی در ریزش قیمت دلار موثر بودند. 
مســئله دیگر این است که متاسفانه منافع بازار سهام 
هم در میان ارز با قیمت بالا نهفته اســت. یک سال 
پیش این مسئله را گفتم. شرکت های عمده صادراتی 
وقتی قیمت ارز بالا باشــد سودآوری زیادی خواهند 
داشــت و مانع از افت سهام می شــوند. ممکن است 
شــرکت های بزرگ بگویند بازار ارز را وادار می کنیم 

که ریزش قیمت ادامه پیدا نکند.
با این نگاهی که شما داشتید، علت ریزش شاخص 
بورس در روزهای اخیر چیست؟ از طرفی هنوز قیمت 
ارز نیما کاهش نیافته است؟ چه عواملی بر این بازارها 

موثر بود؟
بالاخره دو اثر در این موضوع وجود دارد. بخشــی 
انتظارات بود که گفته شــد. دولت هم مایل است که 
نــرخ دلار پایین بیاید. نه اینکه به ســمت 10 یا 11 
هزار تومان برســد،  بلکه زیر 20هزار تومان باشــد. از 
طرفی صادرکنندگان مایل نیســتند نــرخ ارز پایین 
بیاید و به شدت با آن مشکل دارند. قدرتشان هم کم 
نیســت و مشاهده کردید نرخ دلار بعد از روند نزولی، 
اندکی افزایش یافت. منافعشــان در این است که نرخ 
دلار پایین نیاید و اجازه قدرت مانور در این زمینه را 
ندهند. مگر این که درآمدهای نفتی بیاید و آثار آن را 

ببینیم که البته زمان بر است.
با توجه به اینکه صادرات خــود را با ارز 25 هزار 
تومانی تنظیم کرده و هزینه تولید برخی کالاها برای 
صادرات زیاد اســت و با این نرخ مزیت صادراتی پیدا 

می کنند اگر قیمت دلار کاهشــی شود، فکر می کنید 
صادرات غیرنفتی شاهد تحولات خاصی خواهد بود؟

به هرحــال برخــی کالاهــای صادراتــی صرفــه 
اقتصادی نخواهد داشــت. صادرکنندگان اصلی مانند 
پتروشــیمی ها، فولادی هــا و معدنی هــا و نظایر آن 
هستند که ســهم عمده دارند. علی رغم ناکارایی که 
وجود دارد، تفاوت هزینه تولید و صادرات شان خیلی 
زیاد بوده و بعید است با کاهش اندک نرخ ارز تغییری 
در صادرات آن ها ایجاد شــود. اگر قیمت روی 10 تا 
12 هزار تومان باشد معلوم است صادرات برای آن ها 
نیز به صرفه نیســت؛ به همین خاطر انتظار نداریم که 

نرخ دلار تنزل قابل توجه داشته باشد.

رئیس جمهــور اخیراً گفته بود اگــر هفت میلیارد 
دلار کره جنوبی آزاد شود دلار به 15 تومان می رسد 
و قبل تر نیز عنوان کرده بود برنامه ما برای سال آینده 
این اســت که دلار به 11 هزار و 500 تومان برسد و 
به رئیس کل بانک مرکزی نیز در این زمینه دســتور 

داده ام.
نه مطمئن باشید هیچ وقت به این اعداد نمی رسد

اخیراً برخی از شــرکت های حقوقی بورســی نیز 
نظرشــان این بود که دلار تــا 17 هزار تومان کاهش 
می یابد به همین علت شــاهد خروج سرمایه از بازار 

هستیم.
: خیلی ســخت است که دلار روی 17 هزارتومان 
بیایــد. ولی اینکــه روی 12 هزار تومان باشــد نه به 
مصلحت اقتصاد ایران است و نه به راحتی امکان پذیر 
می شــود. بانک مرکزی به راحتی تن به این مســئله 

نمی دهد که با تزریق ارز به بازار قیمت بازار را کاهش 
دهــد. علاقه ای به ایــن کار ندارد. در ســخت ترین 
شــرایط مقاومت کرده و سعی شــده در حاشیه بازار 

مداخله کند تا ذخایر ارزی را از دست ندهد.
بعید اســت بانک مرکزی زیر بــار برود که نرخ را 
به زور پایین بیاورد. نرخ جایی برای ریزش قابل توجه 

ندارد.
امــکان دارد قیمت کالاهایی که مســتقیم با ارز 

سروکار دارند کاهش یابد؟
بــالا رفتن قیمت خیلی از کالاها به خاطر نرخ ارز 
نیست، مسئله اصلی این است که اساساً امکان واردات 
ندارند؛ مثلا بهترین لپ تاپ با نرخ ارز آزاد در بازارهای 
دیگر 40 میلیون تومان اســت امــا در بازار ما 100 
میلیون تومان فروخته می شــود. چون امکان واردات 
آن فراهم نیســت. به محض اینکه واردات شود دو اثر 
قیمتی و تقاضــا می تواند در مجموع در برخی کالاها 
و اقلام باعث کاهش قیمت شــود؛ اما در سایر کالاها 

تأثیر محسوسی نخواهد داشت.
در مــورد تأثیر نرخ ارز روی بــازار بورس نظرتان 
چیســت؟ وضعیت شــاخص بورس را چگونه ارزیابی 
می کنید؟ ریزش ها تا چه زمانی ادامه دار خواهد بود؟

رابطــه بلندمدتــی برای بــورس، مســکن و ارز 
پیش بینی کردیم. تا پایان شــهریورماه امسال قیمت 
ســهام خیلی پرش کــرده بود. تازه در شــهریورماه 
نشــان می داد که این جهش زیــاد بوده وای به حال 
اینکــه بخواهید بــا قیمت های مردادمــاه که در اوج 
بود، مقایســه کنید. در حال حاضر به نظر می رسد با 
وضعیت فعلی شــاخص بازار و قیمت ســهام با افتی 
که کرده خیلی جایی برای کاهش قابل توجه نداشته 
باشــد و در همین حدود بازی کند. دست کاری هایی 
که در بازار ســهام می شــود مانع از ایــن بوده که به 

نتیجه درست برسیم.
منظورتان روی شاخص یک میلیون و 100 هزارتا 

یک میلیون و 200 هزار واحد است؟
بله بعید اســت تمایلی برای کاهــش قابل توجه 
وجود داشته باشد. نسبت به همین موقع نقدینگی را 
که بررســی می کنیم 38 درصد رشد کرده است. این 
کار پوششــی برای قیمت های بالا است. رشد قیمت 
سهام و مســکن از رشد نقدینگی نیز جلو زده بودند. 
در حــال حاضر با افتی که رخ داده و همچنین رشــد 
نقدینگی که داریم همگرایی میان این دو شاخص در 

حال ایجاد شدن است.
با توجه به خارج شــدن پول از بازار سرمایه کدام 
بــازار قابلیت جذب دارد؟ چه اتفاقی برای این پول ها 

می افتد؟
هیچ اتفاقــی نمی افتد. ســیالیت ســپرده ها کم 
می شــود. آدم ها به جای خریدوفــروش در بازارهای 
گوناگون، ســپرده در بانک ماندگار می کنند. احتمالاً 
سهم سپرده های غیردیداری افزایش پیدا می کند. ماه 
قبل رشد حجم پول کم شده بود که نشان می دهد از 

سیالیت نقدینگی کاسته شده است.
گفت وگو از مجتبی رحمتی
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